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El senyor president:

No tiene tampoco el uso de la palabra. (Remors)
Por favor, señor presidente, ¿deseaba utilizar la palabra?

(Remors)

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.
Llevo dos años y medio soportando impertérrito insultos

y descalificaciones a mi persona, a mi gobierno y a mi
grupo parlamentario. Y no he dicho nunca nada, nunca
nada. Si he herido la sensibilidad de alguien, lo siento, por-
que no era mi intención. Simplemente he querido decir que
la ignorancia, como ustedes saben, y dicen los sociólogos
más aventajados de todo el mundo, es el primer paso hacia
cosas que nadie quiere que ocurran en ningún lugar.

Pero vuelvo a repetir. Llevo dos años y medio soportan-
do todo tipo de insultos por parte de muchos diputados, y
fundamentalmente del portavoz de la oposición, y jamás,
jamás, me he quejado. Creo tanto en la libertad, tanto en la
libertad que estoy dispuesto a seguir escuchando insultos,
para que la gente pueda seguir diciendo desde la tribuna
todo aquello que piensa, y que en mi comunidad nunca haya
cortapisa alguna para reflexión política que cada uno quiera
desarrollar. (Remors. Aplaudiments)

El senyor president:

Señores compañeros de Mesa, (Remors) se ha pedido
una disculpa por parte del presidente, porque se han enten-
dido (Remors) se han entendido... (Remors) Lo que ha habi-
do, eso una aclaración por parte del presidente. Señores
compañeros de Mesa, tranquilidad por favor. (Remors)

Correspon… Continuemos, por favor, correspon la pre-
gunta formulada per l’il.lustríssim senyor síndic del Grup
Parlamentari Entesa. El senyor Ribó té la paraula.

El senyor Ribó i Canut:

Bon dia.
Senyor Camps, m’ha agradat molt aquesta intervenció

seua en defensa la llibertat aquí, en la trona, i jo volguera
que la fera efectiva amb el nostre grup quan intentem parlar
d’un tema que no se’ns deixa parlar, que és el cas del sen-
yor Carlos Fabra. (Rialles) Dues vegades ja se’ns ha impe-
dit per part del seu grup i de la majoria de les Corts parlar
del cas Fabra. En el tema de Fabra no hi ha llibertat d’ex-
pressió en aquestes Corts. Jo li ho vull dir amb molta clare-
dat, perquè ho hem viscut d’una manera…

El senyor president:

Por favor, señor Ribó, a la cuestión.

El senyor Ribó i Canut:

Sí, sí, a la qüestió, a la qüestió, vaig a la qüestió. La
qüestió és que jo espere que això que ha dit vosté es com-
plisca també en el cas del senyor Fabra.

Al que anàvem. Mire, jo li he volgut preguntar avui per
l’Esfera Armilar, que vosté va plantejar com una oferta del
Consell en el parc central de València. És un projecte amb
un pressupost inicial d’uns 50 milions. Avui un diari ja em
diu 60 milions d’euros. Al final, si passa, com passen amb
moltes coses en aquest país, podria arribar fins a 250

milions, per exemple, com el Palau de les Arts. És un pro-
jecte recuperat que ha donat moltes voltes, per Madrid, per
Sevilla, altres ubicacions en València, etcètera.

Mire vosté, l’estació ferroviària amb el parc central...,
que esperem arribe algun dia, però segur que ja arribarà amb
més retard que a qualsevol altra ciutat espanyola, gran ciu-
tat espanyola. I això vuit anys després que governe el seu
partit a Madrid, deu anys després que governe el seu partit
en el País Valencià.

I, mire, nosaltres no volem fer la divisió fàcil i dir amb
això es podrien fer tants centres de salut, tants instituts,
etcètera. Però sí ens plantegem que una obra com estes,
emblemàtica o faraònica, com vosté vulga, té uns costos
considerables, i la fan en una de les zones de la ciutat de
València amb més mancances de serveis públics. Li vaig a
posar alguns exemples. Mancances en els centres d’ensen-
yament primari en els barris del costat, en Russafa, en els
barracons del Santo Ángel, etcètera. Mancances en cons-
truccions d’institut de secundària, això ho coneixerà vosté
bé, que va conéixer el mapa escolar. Mire, fa deu anys ja
que els centres de secundaria de Patraix i de Jesús estan en
el mapa escolar i que encara dormen els somnis dels justos.
Mancances en temes de salut, com demanem els centres
d’especialitat. Mancances en gestió de residus. Si vosté aga-
rra el tren i ve del nord, veurà com tot el parc central és un
abocador incontrolat, entre altres coses per falta, per exem-
ple d’ecoparcs.

No creu, senyor president, que abans de construir
l’Esfera Armilar caldria complir amb les seues obligacions
que li corresponen com a Consell? Per què no fan primer els
deures? No creu que, a més, aquest projecte que ha donat
moltes voltes, ha estat rebutjat moltes vegades per altres ins-
titucions, és una arquitectura complexa i, per tant, segur que
serà molt costosa; és una estètica discutible i discutida per
molta gent, hi ha molta gent que diu que és horrible, per dir-
ho clarament, i que per al súmmum s’ubica en una zona
molt deficitària de zones verdes, menjant-se una part impor-
tant de la mateixa. No creu que valdria la pena repensar-se-
ho?

El senyor president:

Moltes gràcies, enyor Ribó.
Senyor president.

El senyor president del Consell:

Muchas gracias, señor presidente.
Señorías.
Hay que hacerlo todo. Yo creo que en la Comunidad

Valenciana todo marcha, todo es posible, todo objetivo ha
hecho que esta comunidad sea una comunidad puntera y de
vanguardia. Hace dos días he tenido la ocasión de partici-
par en el debate de las comunidades autónomas en el seno
del Senado de España. Y, la verdad, como presidente de la
Generalitat Valenciana, independientemente de las cues-
tiones, de la dialéctica, del debate político, me sentía pro-
fundamente orgulloso, siendo consciente que represento
una de las cuatro comunidades autónomas más importan-
tes económicamente de nuestro país, donde más empleo se
crea, donde hay más prosperidad. Somos una referencia a
nivel nacional e internacional. De 17 comunidades autó-
nomas que tiene España, ser el presidente de una de las
cuatro grandes comunidades autónomas españolas me
llena de orgullo, de legítimo orgullo, como presidente y
como valenciano.
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Y eso es gracias a muchísimas cosas, a invertir en
infraestructuras pero, desde luego, también, en invertir en
nuestra sociedad de bienestar: colegios y hospitales; hacer
viviendas de protección oficial, pero además desarrollar
nuevos espacios urbanos; apostar por nuestro turismo, el de
litoral, pero también apostar por el turismo urbano o el turis-
mo de interior. Una apuesta emblemática, como pueda ser la
que esta mañana concita su interés, su reflexión, su pregun-
ta. Creo que también es, en cualquier caso, un proyecto de
apuesta de futuro. 

¿Y qué le dice la Comunidad Valenciana al resto de
España y al resto del mundo? Hemos llegado muy lejos,
pero queremos llegar todavía mucho más lejos y además
tenemos capacidad de conseguirlo. Hemos conseguido que
la sobreestima, el orgullo, la posibilidad colectiva de afron-
tar nuevos retos sea ya una singularidad específica de nues-
tra comunidad. Por eso, invertir en colegios, en hospitales,
en infraestructuras, en viviendas de protección oficial y
también en nuevos espacios urbanos y en proyectos que
están haciendo de nuestra comunidad una de las grandes
regiones europeas, una de las cuatro comunidades autóno-
mas más importantes de España.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor president.
Senyor Ribó, té la paraula.

El senyor Ribó i Canut:

Senyor Ribó, el Consell que vosté presideix s’ha carac-
teritzat per la inversió en grans obres en la ciutat de
València, Palau de les Arts, Copa Amèrica, ara l’Esfera
Armilar. L’últim projecte, el dimarts va ser presentat aquí,
l’Àgora, presentat pel conseller d’Economia. Mire, açò,
sense dubte, a més de per l’orgull, que sembla és l’element
que més l’interessa, té efectes positius per al turisme. Però
jo voldria fer-li una reflexió comparativa entre la València
de les obres emblemàtiques i la manca d’inversions en ser-
veis bàsics. Açò també és important. I, mire, per a nosaltres
és el més important.

Mire vosté. S’ha plantejat l’estat de depuració, per
exemple, de les aigües residuals de València? És una com-
petència seua. Sap vosté que els vaixell de la Copa Amèrica
navegaran, si no ho arregla ràpid, entre aigües residuals i
fecals procedents de l’emissari submarí de la sèquia de
Vera? Que al sud de València la depuradora de Pinedo està
totalment saturada? Per cert, segons tots els indicadors turís-
tics, les prerregates de la Copa Amèrica no donaren, preci-
sament, els resultats que s’esperava per al sector turístic. 

Ha visitat alguna vegada, senyor president, els centres
d’especialitat que en València té el Servei Valencià de
Salut? S’ha plantejat que les llistes d’espera de mesos que
tenen els pacients són degudes a la manca d’espai, recursos
i personal? Sap vosté que la Llei de salut dóna com a màxim
un centre de salut per 25.000 habitants? Que en València en
farien falta 30 i que tenim només 23? No creu que en primer
lloc són les obligacions i després les devocions o aficions,
com vosté vulga?

Li concrete més. No creu que seria millor dedicar a ser-
veis bàsics els 26 milions d’euros que anuncia gastar-se ara,
des de dimarts, en un gran palau de congressos, l’Àgora,
que són 26 al començar i quants seran al final? Mire, a
València tenim un palau de congressos prou recent i no
massa sobresaturat. S’acaba d’inaugurar el Palau de les

Arts, que sembla tindrà un nivell d’ocupació que podria per-
metre altres coses. No seria millor per als valencians que
dediquem aquests recursos a satisfer uns serveis públics,
que són imprescindibles per a la ciutadania de València,
abans de fer grans edificis per al turisme o pel seu orgull?
Nosaltres pensem que sí.

Mire, en València tenim 170 places d’ensenyament
infantil de zero a tres anys. En València viuen més de
20.000 xiquets d’aquest edat. No li sembla un poquet escan-
dalós? No creu que s’ajuda molt poc als pares joves, sobre
tot a les mares, a poder treballar? Senyor Camps, en
València viuen més de 70.000 persones immigrades, proce-
dent d’altres països. Quantes aules tenen els centres d’en-
senyament públics –els privats o concertats no fa falta, per-
què quasi no tenen immigrants– per atendre els alumnes nou
vinguts? Mire, en secundària li ho diré jo: 11; en tot el país
28. Li donaré una altra dada: en altres comunitats autòno-
mes hi ha una aula per centre, una aula per centre.

Senyor president, en València viuen més de 130.000 per-
sones de més de 65 anys…

El senyor president:

Senyor Ribó.

El senyor Ribó i Canut:

–Acabe de seguida, senyor president.– … li sembla a
vosté suficient que només 100, d’aquests 130.000, menys de
l’1 per mil, reben del Consell el servei de Menjar a Casa?
Considera suficient l’atenció en residències, centres de dia,
assistència domiciliària que es dóna a les persones majors
de València? Li vull recordar, senyor president, que l’en-
senyament, la sanitat, els serveis socials, són competències
del Consell, són obligacions i responsabilitats del seu
govern. Que nosaltres sapiguem, ni l’Esfera Armilar, ni l’À-
gora són obligacions seues. 

Voldríem afirmar-li, per acabar, que València no és la
ciutat de les meravelles en serveis públics d’atenció a la
gent. He de contraposar-li la València de les obres emble-
màtiques amb la València que per desgràcia li manquen ser-
veis públics fonamentals en ensenyament, en sanitat, en ser-
veis socials, que són obligació seua. I li les vull contraposar
i li vull dir que nosaltres pensem que el primer és açò, l’al-
tre són o devocions o determinades coses que per a nosal-
tres ens sembla que s’han de posar sempre en segon lloc.

Gràcies.

El senyor president:

Muchas gracias, señor Ribó.
Se ha pasado usted un minuto y medio.
Por favor, señor president.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.
Señor Ribó, todo es importante, todo es importante y

todo tiene que relativizarse en función del peso económico
que al final significa el esfuerzo presupuestario que hace en
este caso el Gobierno de la Generalitat. ¿Sabía usted que el
impacto económico duplica la inversión en este tipo de
infraestructuras, duplica el impacto económico? ¿Sabía
usted que son más de 300.000 las personas que trabajan en
la Comunidad Valenciana ligadas al sector turístico,
300.000? Y muchos de esos niños que van a los colegios sus
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padres tienen trabajo gracias al turismo. Y la primera políti-
ca social que tengo yo siempre en el frontispicio es trabajo,
empleo, porque es la más importante, la más importante,
que la gente encuentre trabajo en esta comunidad. Por eso
es donde más empleo se crea en toda España, por eso es
donde más ha bajado el paro de toda España, por eso.
Porque todas las políticas son necesarias y fundamentales
para que esta comunidad siga creciendo y siga siendo un
lugar en donde se ofrezca trabajo a la gente de aquí y mucha
gente que viene de fuera. 

Y, además, decir que solo nos dedicamos a este tipo de
inversiones no es cierto. Otra cosa es que para usted sea o
no sea prioritario y vea que es secundario. Pero, bueno, eso
forma parte también de las decisiones y apuestas ideológi-
cas o políticas de cada cual. Fíjese usted que justo las comu-
nidades autónomas que tradicionalmente han sido goberna-
das por la izquierda son las más pobres, en donde menos tra-
bajo hay en España. Y las gobernadas por el Partido Popular
es donde más trabajo hay, porque son políticas diferentes,
son completamente diferentes, divergentes. Un tipo de polí-
tica lleva a que las comunidades autónomas no generen
tanta riqueza y otras comunidades autónomas, gobernadas
por el Partido Popular, nos convertimos entre las cuatro más
importantes de España. Por cierto, por cierto, de las cuatro,
tres gobernadas por el Partido Popular: Madrid, Baleares y
Comunidad Valenciana. Y otra que está gobernada hasta
hace nada por el centro político, ya veremos lo que ocurre a
partir de ahora.

Pero, en cualquier caso, fíjese usted que también hay
que relativizar lo de los datos para darnos cuenta de qué
estamos hablando. ¿Sabe usted cuánto dinero estamos invir-
tiendo en educación, en infraestructura educativa durante
todo este tiempo? ¿Sabe cuánto dinero? Superamos los
3.000 millones, los superamos, de euros en infraestructura
educativa. ¿Y sabe cuánto en sanidad? 1.500 millones de
euros en infraestructura dedicada a la salud. ¿Y sabe usted
en políticas de saneamiento, ya no en cuestiones de agua, en
cuestiones estrictamente de saneamiento? 1.500 millones en
dos planes de saneamiento.

Lo digo, porque es interesante que también relativice-
mos los datos para que nos demos cuenta que en el porcen-
taje en relación a todo el presupuesto dedicado por la
Generalitat Valenciana a atender todos aquellos capítulos
fundamentales para el bienestar, la prosperidad, la proyec-
ción y el futuro de la comunidad, cada uno tiene el encaje
presupuestario correspondiente. De eso estamos hablando.

Por lo tanto, cuando se dé una cifra de una apuesta de
infraestructura determinada, es bueno que sepamos también
comparar con la cifra que estamos en estos momentos
poniendo en marcha a favor de la educación o de la sanidad.
Eso es muy importante, porque, si no, desdibujamos –”des-
dibujamos”– la realidad de la apuesta política que ponemos
en marcha.

A usted le gustará o no la ubicación. Creo que es una
buena ubicación, eso ya, los expertos urbanistas, paisajis-
tas, que nos lo digan. Usted a lo mejor entiende que no es
el mejor sitio. Pues, dígame si a lo mejor usted tiene otro
mejor sitio para la Esfera Armilar, y lo comentamos con
absoluta tranquilidad. Si usted cree que no es el sitio más
adecuado, si en estos momentos su carga de conciencia
política radica en que, gustándole la Esfera Armilar, cree
que no es el mejor lugar, dígame usted dónde cree que
podríamos colocar la Esfera Armilar y, se lo puedo asegu-
rar, lo valoraré, porque cualquier propuesta positiva de
acuerdo o de encuentro de cualquier cuestión, creo que
siempre es importante...

El senyor president:

Senyor president...

El senyor president del Consell:

...y usted ha venido con actitud constructiva. ¿Le parece
que no es un lugar adecuado? Dígame qué lugar es el ade-
cuado.

En cualquier caso, para mí, el lugar adecuado de la
Comunidad Valenciana es, cómo mínimo, entre las cuatro
primeras, y quiero conseguir, además, que sea la primera de
todas ellas. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor president.
También se ha pasado usted minuto y medio.
Se suspende el Pleno durante quince minutos.
Les recuerdo a ustedes, señores síndics y representantes

del Gobierno y miembros de la Mesa, que tenemos Junta de
Síndics ahora mismo. Ahora.
(Se suspén la sessió a les 11 hores)
(Es reprén la sessió a les 11 hores i 25 minuts)

Projecte de llei del Misteri d’Elx. Esmena a la totalitat
presentada pel Grup Parlamentari Esquerra Unida-Els

Verds-Esquerra Valenciana: Entesa

El senyor president:

Se reanuda la sesión.
Siguiente punto del orden del día: Debate de totalidad

del Proyecto de ley del Misteri d’Elx, enmienda a la totali-
dad presentada por el Grupo Parlamentario Esquerra Unida-
Els Verds-Esquerra Valenciana: Entesa, registro de entrada
38.365, Boletín Oficial de las Cortes Valencianas número
145.

Tiene la palabra, para presentación del proyecto de ley
por el Consell, el honorable señor conseller, Don Alejandro
Font de Mora.

El senyor conseller de Cultura, Educació i Esport:

Molt excel·lent president.
Senyories.
El Misteri o Festa d’Elx és, sense cap dubte, un tresor

cultural i una senya d’identitat del poble d’Elx i de tots els
valencians, un tresor del patrimoni històric dels pobles
d’Espanya i una obra mestra del patrimoni oral i immaterial
de la humanitat proclamada per la Unesco.

El Misteri és la representació de la mort, assumpció i
coronació de la Mare de Déu, que se celebra a l’interior de
la basílica de Santa Maria d’Elx tots els anys els dies 14 i 15
d’agost, coincidint amb la festivitat del Trànsit i de
l’Assumpció de la Verge. És una peça totalment cantada,
d’acord amb la tradició medieval, el text de la qual està
escrit en valencià i constituïx l’única mostra religiosa
medieval que s’ha representant, a penes sense interrupcions
significatives, des del seu origen fins a l’actualitat.

La Festa s’ha mantingut viva gràcies al poble d’Elx, que
és el seu vertader propietari i protector. Si bé no podem obli-
dar les corals populars, que van garantir la representació del
Misteri i la seua transmissió a les futures generacions; la
intel·lectualitat local i els 350 il·licitants entre cantors,
patrons i la resta d’oficis del Misteri que, actualment, amb


